
 

A BMTE története 

 

A 100 éves jubileum alkalmából a Fonyódi Antal Sportcsarnokban a bejárati előtér két 
oldalán márványtáblák kerültek elhelyezésre. A jobboldali táblán láthatók azok a 
sportvezetők, akik az elmúlt 100 évben az Egyesület vezetői voltak, a baloldali táblán 
pedig a Hungarovin korábbi vezérigazgatója által választott jelmondat, mely 
Hemingway-től származik, „A sport megtanít arra, hogy győzzünk, vagy emelet fővel 
veszítsünk. A sport tehát mindenre megtanít.” A mai napig ezt tekinthetjük a BMTE 
alapgondolatának, melyen túlmenően a legfontosabb érték a hely szellemének óvása, 
a sportban a budafoki jelenség megmaradása.  

Budafok egy kis város a nagyvárosban, amely a mai napig törekszik arra, hogy ezt a 
kisvárosi családias hangulatot mindenütt megőrizze, és a mai sportvezetés 
felelőssége, hogy ez hosszútávon megmaradjon. A közérdeklődésre, a lakóhely, 
szülőhely és munkahely szeretetére, vagyis a közéletiségre a BMTE múltbeli haladó 
hagyományai és mai eredményei, törekvései mindig példaértékűek voltak, és az 
Egyesület politikamentesen vesz részt a helyi politikában, így élve a mindennapokat, 
a jelent, de főként a jövőt.  

Egyesületünk fennállása óta elsősorban a labdarúgás fejlesztésével és az utánpótlás 
nevelésével foglalkozik. Természetesen más sportágakat is felkarol, így régebben a 
sakk, a kosárlabda, a természetjárás, egyidőben az ökölvívás, napjainkban a tenisz, 
az atlétika és a gyermektorna is jelentős szerepet tölt be a mindennapokban. A BMTE 
a kerület legnagyobb sportegyesülete. Az egyesület sportolóinak többsége régen és a 
ma is kerületünk lakosai közül kerül ki, és ez talán a legnagyobb értékünk. Központi 
filozófiánk, hogy a BMTE sporttelepen kerületünk tanuló és sportolni akaró ifjúsága 
számára kimagaslóan biztosítsuk a sportolási feltételeket. Örömmel tölt el 
bennünket az, hogy Egyesületünk az elmúlt években a kormány támogatásával, 
elvégezhette a létesítmény teljes körű felújítását és új létesítmények fejlesztését. 
A kormányzati támogatással elvégzett felújítás és fejlesztések eredményeként létrejött 
létesítményeket pedig a kerület vezetésével évről-évre megkötendő együttműködési 
megállapodásban rögzített feltételek igénybevételével, vagyis a kerület támogatásával 
tudja biztosítani az Egyesület. 

Az Egyesület 1912. áprilisában 24 taggal alakult, és ekkor jött létre a BMTE elődje, a 
„Világosság Football Csapat”. Az egyesület színéül a piros-fekete szint választották, 
és örömteli az, hogy ez a színválasztás végig kísérte az elmúlt 100 évet. Az Egyesület 
mai nevét 1919. március 1-jén tartott közgyűlésen vette fel, és már 1919. októberében 
felvételét kérte a Labdarúgó Szövetség tagegyletei sorába.  

A 75 éves jubileumra 1987-ben megjelent a BMTE 75 éve c. kiadványban szinte 
naprakészen feldolgozásra került az egyesület élete, és ezt a honlapon az érdeklődök 
áttekinthetik. Az utókor nevében mindenképpen fontosnak tartom kiemelni azt, hogy a 
háborút követően Sebes Gusztáv töltötte be az egyesület elnöki pozícióját, aki 1948-
ban a Magyar Olimpiai Bizottság Elnöke, majd 1949. elején a magyar válogatott 
szövetségi kapitánya lett. Sebes Gusztáv távozása a BMTE-től egy jelentős veszteség 



volt, de a magyar sportmozgalom vele egy kitűnő vezetőt nyert. A szocialista 
társadalmi viszonyok között az országban, már másutt említettük, hogy bázisvállalatok 
gondoskodtak az egyesületekről, illetve a létesítményekről. Amikor a BMTE-nek a 
gyárépítő vállalat lett a bázisa, az egyesület vezetői féltek attól, hogy a budafoki 
egyesületet egyesítik a gyárépítők nagy csapatával. Hosszas tárgyalások 
eredményeként 1957-ben az ÉDOSZ hathatós segítségével a Magyar Állami 
Pincegazdaság Budafoki Vállalata befogadta az egyesületet azzal, hogy a vállalat 
csapata lesz, megtarthatja eredeti nevét és hozzáveszi a szakszervezeti hovatartozást 
kifejező Kinizsi nevet. Ebben az időben a kerületi vállalatok először jelentkeztek 
támogatóként, de aztán sorra kimaradtak, és egyedül a Pincegazdaság maradt 
finanszírozó tulajdonosként. A Boripari Tröszt fejlődésével, átalakulásával a Budafoki 
Pincegazdaság két önálló vállalatként működött tovább. Egyrészt a korábbi tulajdonos 
átalakult a Közép-magyarországi Pincegazdasággá, másrészt létrejött a Hungarovin, 
mint a Borgazdaságok Export Vállalata. A Hungarovin gazdasági potenciálja sokkal 
erősebb volt, mint a Közép-magyarországi Pincegazdaságé, másrészt a vállalat 
vezetői, Dr. Halmai Róbert és az őt követő Dr. Kiss László sokkal jobban kötődtek a 
sporthoz, azt magukénak érezték és támogatták.  

A 80-as évek második felében a Szovjetunióban végbement változások 
eredményeként jelentősen csökkent a boripari termékek export lehetősége, mely a 
Hungarovint arra kényszerítette, hogy új piaci stratégiát alkosson. Ennek keretében a 
korábbi export mellett egyre nagyobb jelentőséggel bírt a belföldi kereskedelem, ezen 
belül különösen a jövedelmező pezsgő termékek, és egyfajta marketing koncepció 
keretében a BMTE SE felvette a Törley nevet a neve mellé, így az új neve BMTE Törley 
SE lett.  

A 90-es évek elején a rendszerváltozást követően a vállalat privatizációja, illetve annak 
módja befolyásolta az egyesület működését is. Azt világosan lehetett látni, hogy az új 
tulajdonos ésszerű és racionális szempontok mentén nem kívánt a sporttal, mint 
közvetlen tevékenységgel foglalkozni. Azt is rögzíteni szükséges, hogy a BMTE Törley 
Sportegyesületnél folyó sporttevékenység marketing értéke nem volt olyan jelentős, 
hogy azt befolyásoló tényezőként figyelembe vehette volna. Az egyesület vezetése 
egyrészt a privatizációs folyamat sikeres befolyásolásával, másrészt az önálló 
gazdálkodás megteremtésével és a sportlétesítmény kerületi vezetéssel történő 
megállapodáson nyugvó jó együttműködése eredményeként folytatta tevékenységét.  

Természetes, hogy a rendszerváltozás utáni új környezetben a BMTE egy új filozófia 
mentén kellett, hogy a tevékenységét folytassa. Ebben az időszakban nem kis 
feladatot jelentett annak a problémának a kezelése, hogy a nagymúltú egyesület ellent 
tudjon állni azoknak a többnyire nem pozitív befektetői próbálkozásoknak, amelyek a 
sportélet akkori környezetében megjelentek.  

 

 

 

 



A rendelkezésre álló pénzügyi forrás mellett az Egyesület vezetése a legkritikusabb 
időszakban is biztosítani tudta a működést. Ez alapvetően arra irányult, hogy az 
Egyesület, illetve a létesítmény működőképessége fennmaradjon. Az 
Önkormányzattal kialakított együttműködés biztosítja, hogy a Sporttelep a kerületi 
sportéleten túlmenően bázisa legyen a különböző kerületi rendezvényeknek. Ennek 
pozitív megnyilvánulásaként kialakult az az évtizedek óta tartó együttműködés, 
amelyben a sporttelep működését az Önkormányzat azzal támogatta, hogy a 
közüzemi számlák kifizetését szigorú elszámolási kötelezettség mellett az évről-évre 
elfogadásra kerülő együttműködési megállapodásban biztosította.  

Annak érdekében, hogy az Egyesületnél működő szakosztályok minél nagyobb 
számban biztosítsák a sportolás lehetőségét, a működési mód változtatásával 
lehetőséget kaptak a nagyobb önállóságra. Ennek keretében önállósult a kosárlabda 
szakosztály, ami Budafoki Kosárlabda Klub néven működik. A labdarúgó utánpótlás 
nevelésével a Budafoki Labdarúgó Club foglalkozik. A Budafoki MTE Labdarúgó Kft. 
2016 óta vesz részt a profi labdarúgásban. Az így kialakult struktúra működési 
feltételeit a BMTE SE biztosítja a verseny és a tömegsport számára annak érdekében, 
hogy a dél-budai sportélet ezen fontos bázisa zavartalanul működhessen.  


